

Dear Chair,
Dear Partners,
Dear Colleagues

Thank you for the invitation! I am honored to participate in this meeting with you and share the experience of the Republic of Moldova.

To begin, I would like to inform you that on April 25-26, 2023, the Ministry of Environment, with the support of the EU4Environment project on Water Resources and Environmental Data, funded by the European Union, organized the 7th meeting of the Coordination Committee of the National Dialogue on Integrated Water Resources Management in the Republic of Moldova. The platform includes representatives from all sectors and institutions, as well as donors and development partners. It's a very good practice that brings together all those interested in the development of the field at the same table.

This year's meeting covered various topics in the field of integrated water resources management, the latest achievements in the development of the necessary regulatory framework, and the coordination of activities with development partners in the sector. The current year's meeting also included a practical workshop dedicated to nature-based solutions with possible applications and benefits in the Republic of Moldova.

Also, with the support of the EU4Environment project on Water Resources and Environmental Data, last year in the Republic of Moldova, the Intergovernmental Hydrotechnical Commission for the Protection and Sustainable Use of the Prut and Danube Rivers was organized, during which current issues were examined and future needs were established.

I would like to mention an activity initiated with the support of the EU4Environment project on Water Resources and Environmental Data, the development of a draft trilateral Memorandum of Understanding with Romania and Ukraine for cooperation in managing the international water issues of the Prut River basin, which is planned to be signed on the ICPDR platform.

The Republic of Moldova is currently in the implementation stage of the second cycle of the Danube-Prut and Black Sea Basin Management Program. The program was developed with the support of the EUWI+ project and is a joint result of our work. Currently, we continue to rely on the support of the EU4Environment project on Water Resources and Environmental Data for the implementation of the program to achieve the set objectives.

For the Dniester River, we are initiating the development of the second cycle of the Management Program with the support of the Swedish Embassy.

Transboundary cooperation is based on agreements with Ukraine on the Dniester and Romania on the Prut, as well as the Commissions created under these agreements. I would like to inform you that in 2021, together with Ukraine, the Strategic Action

Program for the Dniester River Basin for 2021-2035 was elaborated and approved by joint decisions of both countries. The Strategic Action Program (SAP) is one of the key strategic documents of the Commission on Sustainable Use and Protection of the Dniester River Basin. It is based on the findings of the Transboundary Diagnostic Analysis for the Dniester River Basin (TDA). Both documents have been developed according to the methodology agreed upon by the two countries and have undergone extensive consultations. The documents contribute to the management planning of the Dniester River basin at the national level and support the implementation of international commitments to develop joint plans for transboundary basins.

Based on the requirements and recommendations of the European Commission, Moldova is currently conducting screening and updating of the entire regulatory framework in the field of water resources management to update and transpose new elements. Thus, we are in the process of amending the Water Law and the subordinate acts.

We take this opportunity to thank the European Union for its constant and continuous support, including through the project. We aim to bring Europe home by ensuring the quality of water resources, sufficient quantity for all users, and the creation of strong institutions capable of developing and implementing sustainable policies for the sector.

20.06.2023

Краткое заявление

**Уважаемый Председатель,
Уважаемые партнеры,
Уважаемые коллеги**

Спасибо за приглашение! Для меня большая честь участвовать с вами в этой встрече и поделиться с вами опытом Республики Молдова.

Для начала я хотел бы сообщить вам, что 25-26 апреля 2023 года Министерство окружающей среды при поддержке проекта EU4Environment «Водные ресурсы и экологические данные», финансируемого Европейским Союзом, организовало 7-е заседание Координационный комитет диалога Национальная политика интегрированного управления водными ресурсами в Республике Молдова. Платформа включает представителей всех секторов и учреждений, а также доноров и партнеров по развитию. Это очень хорошая практика, когда все заинтересованные в развитии отрасли садятся за один стол.

В этом году на встрече были затронуты различные темы в области комплексного управления водными ресурсами, последние достижения в разработке необходимой нормативной базы, координация деятельности с партнерами по развитию в отрасли. Встреча текущего года также включала практический семинар, посвященный теме природных решений с возможным применением и преимуществами в Республике Молдова.

Также при поддержке проекта EU4Environment – Данные о водных ресурсах и окружающей среде, в прошлом году в Республике Молдова было организовано заседание межправительственной Гидротехнической комиссии по охране и устойчивому использованию вод Прута и Дуная, во время какие текущие проблемы и установленные будущие потребности.

Я хотел бы отметить деятельность, инициированную при поддержке проекта EU4Environment Данные о водных ресурсах и окружающей среде, разработку проекта трехстороннего Меморандума о взаимопонимании с Румынией и Украиной по сотрудничеству в управлении международными водными проблемами бассейна реки Прут. , который планируется подписать на платформе ICPDR.

Республика Молдова находится на стадии реализации Программы управления Дунайско-Прутско-Черноморским гидрографическим бассейновым округом, цикл II. Программа разработана при поддержке проекта EUWI+ и является совместным результатом нашей работы. В настоящее время мы продолжаем рассчитывать на поддержку проекта EU4Environment Water Resources &

Environmental Data для реализации программы по достижению поставленных целей.

Для реки Днестр мы инициируем разработку второго цикла Программы управления при поддержке посольства Швеции.

Трансграничное сотрудничество основано на Соглашениях с Украиной по Днестру и Румынии на Пруте и Комиссиях, созданных в соответствии с Соглашениями. Хочу сообщить, что в 2021 году совместно с Украиной была разработана и утверждена совместными решениями обеих стран Стратегическая программа действий по бассейну реки Днестр на 2021-2035 годы. (Стратегическая программа действий для бассейна реки Днестр на 2021 – 2035 годы) Стратегическая программа действий (СПД) является одним из ключевых стратегических документов Комиссии по устойчивому использованию и охране бассейна реки Днестр. Он основан на результатах Трансграничного диагностического анализа бассейна реки Днестр (ТДА). Оба документа были разработаны в соответствии с методологией, согласованной двумя странами, и с ними проводились широкие консультации. Документы способствуют планированию управления бассейном реки Днестр на национальном уровне, а также поддерживают выполнение международных обязательств по разработке совместных планов для трансграничных бассейнов.

Основываясь на требованиях и рекомендациях Европейской комиссии, Молдова в настоящее время проверяет и обновляет всю нормативно-правовую базу в области управления водными ресурсами, чтобы обновить и перенести новые элементы. Таким образом, мы находимся на стадии внесения изменений в Закон о воде и подзаконные ему нормативные акты.

Мы пользуемся этой возможностью, чтобы поблагодарить Европейский Союз за его постоянную и постоянную поддержку, в том числе в рамках проекта. Мы стремимся вернуть Европу домой, обеспечив качество водных ресурсов, достаточное количество для всех пользователей и создание сильных институтов, способных разрабатывать и внедрять устойчивую политику в этом секторе.

Спасибо за возможность провести это вмешательство!
Вместе мы сильнее!